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 فً الصادرة  90 العدد  ر.ج ،0690 سبتمبر 8 ٌوم شعبً استفتاء فً علٌه لمصادقا ،0690 دستور-

 سبتمبر 01

 لـ الموافك 0069 عام المعدة ذي 01 فً المؤرخ 96-99 رلم الأمر بموجب الصادر ،0699 دستور-

 ،60 العدد  ر.ج ، 0699 نوفمبر 06 ٌوم شعبً استفتاء فً علٌه المصادق ، 0699  نوفمبر 00

 0699نوفمبر 00  فً رةالصاد

 المصادق ،0686 فبراٌر 00 فً المؤرخ 08-86 رلم الرئاسً المرسوم بموجب الصادر ،0686دستور

 0686 مارس 0 فً الصادرة ،6 العدد ر.ج ،0686 فبراٌر 00ٌوم شعبً استفتاء فً علٌه

 توريالدس التعدٌل بإصدار المتعلك 009-69 الرئاسً المرسوم بموجب ،الصادر0669 دستور-

 0669 دٌسمبر 9 فً الصادرة 99 العدد ر.،ج0669 نوفمبر08 ٌوم شعبً استفتاء فً علٌه المصادق

 التعدٌل ٌتضمن 0118نوفمبر00 فً المؤرخ 06-18رلم المانون بموجب الصادر 0118 دستور-

 0118نوفمبر 09 فً ،الصادرة 90العدد  ر.،ج  الدستوري

 9الموافك ل  0009جمادى الأولى  09المؤرخ فً  10-09الصادر بموجب المانون رلم  0109دستور -

 0109مارس 9الصادرة فً  00،ج.ر العدد  0109مارس 

المتعلك بإصدار التعدٌل الدستوري المصادق 000-01الصادر بموجب المرسوم الرئاسً  0101دستور -

 0101دٌسمبر  01الصادرة فً  80،ج.ر العدد  0101علٌه فً استفتاء أول نوفمبر سنة 
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Summary 

ٌة رغم تعالب الدساتٌر فً الجزائر منذ الاستملال، ظل منصب رئٌس الجمهورٌة ٌحتل مولعاً محورٌاً فً النظام السٌاسً، باعتباره حجر الزاو

ن انتخابه ة مفً تسٌٌر شؤون الدولة داخلٌاً وخارجٌاً، والمسؤول الأول عن رسم وتوجٌه السٌاسة العامة للبلاد، بالنظر إلى شرعٌته السٌاسٌة المستمد

لٌكرّس هذا الدور بشكل أكثر وضوحًا، من خلال منحه لرئٌس الجمهورٌة صلاحٌات  2020عن طرٌك الالتراع العام المباشر. ولد جاء دستور 

ٌل واسعة ومتعددة، تمكنه من لٌادة المؤسسات والتدخل فً مختلف مجالات السلطة، سواء كانت تنفٌذٌة أو تشرٌعٌة أو لضائٌة. ومن خلال تحل

النصوص الدستورٌة ذات الصلة، ٌتضّح أن المؤسس الدستوري لد رسخ بوضوح دور رئٌس الجمهورٌة كفاعل محوري ٌملن أدوات تأثٌر مباشرة 

كما أضاف له صلاحٌات جدٌدة تعكس تحولا هاما فً مولعه داخل النظام السٌاسً، من  ا.ه السٌاسة العامة داخلٌاً وخارجٌفً صناعة المرار وتوجٌ

رٌة رزها إمكانٌة إرسال وحدات من الجٌش الوطنً الشعبً إلى الخارج، فً إطار مهام حفظ السلم، وهو ما ٌعكس توجها جدٌدا فً السٌاسة الدستوأب

 للجزائر ،مع مراعاة الضوابط المانونٌة والرلابة البرلمانٌة.

زن بٌن السلطات، إلا أن النظام السٌاسً الجزائري لا ٌزال من آلٌات رلابٌة تهدف إلى تحمٌك نوع من التوا 2020ورغم ما تضمنه دستور  

 ٌمٌل بوضوح نحو تركٌز السلطة التنفٌذٌة بٌد رئٌس الجمهورٌة، حٌث تبمى أغلب الصلاحٌات الحساسة والمصٌرٌة مرتبطة بشخصه. وفً الأخٌر،

تورٌة، بما ٌساهم فً الحفاظ على التوازن داخل مؤسسات الدولة، فإن فعالٌة هذه الصلاحٌات تبمى مرتبطة بكٌفٌة ممارستها واحترامها للضوابط الدس

 وضمان السٌر الحسن للنظام السٌاسً فً إطار احترام المانون وخدمة المصلحة العامة.

  .صلاحٌات رئٌس الجمهورٌة النظام شبه الرئاسً ،الجزائر السٌاسً فً، النظام 2020 التعدٌل الدستوري :الكلمات المفتاحية

Despite the succession of constitutions in Algeria since independence, the position of the 

President of the Republic has continued to occupy a pivotal role in the political system, serving as the 

cornerstone in managing the affairs of the state both internally and externally, and as the primary 

authority responsible for shaping and directing the country’s general policy, based on the political 

legitimacy derived from election by direct universal suffrage. The 2020 Constitution further reinforced 

this role more explicitly by granting the President broad and diverse powers, enabling him to lead 

institutions and intervene in various areas of authority, whether executive, legislative, or judicial. 

Through the analysis of the relevant constitutional provisions, it becomes clear that the 

constitutional drafter firmly established the role of the President as a central actor with direct influence 

over decision-making and public policy, both at the domestic and international levels. The 2020 

Constitution also introduced new powers that reflect a significant shift in his position within the 

political system, most notably the possibility of deploying units of the People’s National Army abroad 

as part of peacekeeping missions—marking a new direction in Algeria’s constitutional policy, while 

adhering to legal conditions and parliamentary oversight. 

Although the 2020 Constitution includes oversight mechanisms aimed at achieving a degree of 

balance between powers, the Algerian political system still clearly leans toward a concentration of 

executive authority in the hands of the President, with most sensitive and strategic powers remaining 

under his personal control. Ultimately, the effectiveness of these powers depends on how they are 

exercised and the extent to which they comply with constitutional constraints, contributing to the 

preservation of institutional balance and ensuring the proper functioning of the political system within 

the framework of the rule of law and in service of the public interest 

Keywords : 2020 Constitutional Amendment, Political System in Algeria, Semi-Presidential System, 

Powers of the President of the Republic 


